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Dzięki Krakowskiemu Alarmowi Smo-
gowemu i Ustrońskiemu Alarmowi 
Smogowemu w dzisiejszym numerze 
Gazety Ustrońskiej znalazła się ulotka 
z poradami, jak oszczędzać energię 
w domu. Te sposoby wydają się dość 
proste, dlaczego więc trudno nam 
wprowadzać zmiany, skoro możemy 
zaoszczędzić pieniądze?
Spotykam się najczęściej z taką postawą, 
że jeśli ktoś całe dotychczasowe życie 

EKOLOGIA
DLA 

ZDROWIA
I… PIENIĘDZY

Rozmowa 
z Zuzanną Chabowską  

z Ustrońskiego 
Alarmu Smogowego

MISTRZ 
ROZŚWIETLIŁ 

ŚWIECĘ 
MIŁOŚCI

W sobotę poprzedzającą Wigilię przez 
cały dzień prószył śnieg i nastała prawdzi-
wie zimowa aura. Już od przedpołudnia 
na rynku było gwarno, gdyż podobnie jak  
w latach poprzednich zawitał do nas Świą-
teczny Konwój Radia Zet, czyli wielogo-
dzinny program pełen rozmaitych atrakcji 
przede wszystkim dla dzieci. Frekwencja 
zwiększała się z godziny na godzinę,  
a imprezę zgrabnie prowadził pełen ener-
gii elf znany z poprzednich programów, 
Tomasz Styrna. Kolejną przynętą dla 
maluchów był Wawel Truck, czyli inter-
aktywna ciężarówka, kojarząca się z pysz-
nymi słodyczami. Dzieci chętnie włączały 
się do zabawy zakładając okulary viar 
do oglądania wirtualnej rzeczywistości  
i w ten sposób zapoznały się z technologią 

Przesłanie na Nowy Rok
Przybył Nowy Rok 
hucznie i w radości, 
mamy nadzieję, 
że znów dobry będzie.
Winszujemy wkoło, 
ślemy serdeczności, 
Odwiedzamy swych bliskich 
po kolędzie.
Nowy dzień przyjmiemy 
z wdzięcznością
i staramy się 
nigdy czasu nie marnować.
Napotkanych 
zawsze darzymy miłością,
by móc ten nowy rok 
dobrze podsumować. 
Życzę wielu wyzwań 
na każdego miarę,
bo bez aktywności 
żyć nie można wcale.
                          Ustronianka

 (cd. na str. 7)

ZNACZNIE
WYŻSZA
KWOTA

NA SPORT

 (cd. na str. 4)

Ostatnia w 2023 roku sesja Rady Miasta 
Ustroń odbyła się 21 grudnia. Obrady 
prowadził przewodniczący RMU Mar-
cin Janik, a obecni byli wszyscy radni 
i, jak to zazwyczaj bywa, burmistrz, 
wiceburmistrz, skarbnik i sekretarz 
miasta, naczelnicy wydziałów Urzę-
du Miasta, przewodniczący zarządów 
osiedli, przewodniczący Rady Seniorów, 
dyrektor Centrum Usług Wspólnych. 
Częstym gościem na sesjach jest czło-
nek Zarządu Powiatu Cieszyńskiego 
Stanisław Malina i tym razem również 
był obecny. Radny powiatowy złożył 
ustrońskim samorządowcom życzenia. 
W sali sesyjnej dał się wyczuć świątecz-
ny nastrój, ale zanim na dobre oddano 
się winszowaniu, podjęto najważniej-
szą w roku uchwałę.
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Do 1 lutego przedłużono tym-
czasowe kontrole na granicy 
polsko-słowackiej. Wprowa-
dzono je 4 października. Kon-
trole mają charakter wyrywko-
wy i są prowadzone przy wjeź-
dzie do Polski. Oto przejścia 
drogowe objęte kontrolami: 
Jaworzynka – Čierne, Zwardoń 
– Skalité (droga ekspresowa S1 
– autostrada D3), Zwardoń Bór 
– Oščadnica Vreščovka, Ujsoły 

Glinka – Novoť, Korbielów – 
Oravská Polhora oraz (tylko 
dla pieszych) stare przejście 
Zwardoń Myto – Skalité.

Począwszy od 2019 roku  
w Wiśle nie jest wyodrębniany 
budżet obywatelski. Nie będzie 
go także w roku 2024. To „po-
chodna spodziewanych nega-
tywnych skutków ekonomicz-
nych w związku z kryzysem 
energetycznym i zagrożeniem 
stagflacyjnym” – wyjaśniają 
władze miasta.

Pod szczególną opieką straż-
ników miejskich, znajduje się 
replika wagonu tramwajowe-
go, która pojawiła się ostatnio 
obok Transgranicznego Cen-
trum Informacji Turystycznej. 

Ogólnie dostępny dla miesz-
kańców i turystów wagon stoi  
w sąsiedztwie granicznego mo-
stu Przyjaźni. Wart jest 1 mln zł. 
Strażnicy mają zatem czego pil-
nować przed ewentualnymi za-
kusami wandali. Wagon cieszy 
się dużym zainteresowaniem 
jako nowa atrakcja turystyczna 
w nadolziańskim grodzie.

Nowy most nad rzeką Wisłą od 
kilku lat zapewnia bezpieczny 
przejazd do Ochab. Stara prze-
prawa przy ulicy Strażackiej 
była mocno wyeksploatowa-
na i już nie nadawała się do 
naprawy. Inwestycja koszto-
wała 7,7 mln zł, z czego poło-
wę stanowiło dofinansowanie  
z budżetu państwa, a resztę – po 
połowie – ze swoich budże-

tów wyłożyły gmina Skoczów  
i powiat cieszyński.
   
Po gruntownym remoncie ka-
mienicy pod adresem Rynek 
3 w Skoczowie, zostało tam 
urządzone Centrum Eduka-
cji Ekologicznej. Pieniądze na 
modernizację pochodziły z Wo-
jewódzkiego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Katowicach oraz  
z budżetu skoczowksiej gminy.

Ulica Solna w Cieszynie to pa-
miątka po czasach, kiedy nadol-
ziański gród leżał na szlaku, 
którym z Wieliczki transporto-
wano sól w głąb Europy. Kilka 
wieków temu przy ulicy Solnej, 
znajdowały się magazyny z tym 
słonym towarem.                (nik)
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PROGRAM CZYSTE POWIETRZE

W związku z pojawieniem się w ostatnich tygodniach ulotek 
(zawiadomień) dotyczących pozyskiwania środków finan-
sowych na montaż paneli fotowoltaicznych Miasto Ustroń 
informuje, że nie rozpropagowywało ulotek w przedmioto-
wej sprawie. Nie jest również powiązane z osobą „opiekuna  
z terenu gminy”. 

Miasto Ustroń podpisało porozumienie z Wojewódzkim 
Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  
w Katowicach dotyczące realizacji Programu Priorytetowego 
„Czyste Powietrze”. Informuje, że jednocześnie została podpisana 
umowa z Fundacją Oddychaj Beskidami na świadczenie usług 
polegających na prowadzeniu punktu konsultacyjnego w ramach 
ww. programu.  Mieszkańcy Miasta Ustroń mają do dyspozycji 10 
godzin konsultacyjnych tygodniowo w punkcie konsultacyjnym.  
W trakcie wizyt udzielane są informacje o programie „Czyste 
Powietrze” osobom zainteresowanym złożeniem wniosku  
o dofinansowanie. Ponadto możliwe jest uzyskanie wsparcia  
w zakresie przygotowywania wniosków. Porad udzielają specjal-
nie przeszkolone osoby. 

Punkt konsultacyjny mieszczący się na ul. J. Wantuły 47  
w Ustroniu czynny jest w: poniedziałki – 15.30-18.00, środy – 
15.30-18.00, soboty – 8.00-13.00.

Dla właścicieli nieruchomości położonych na terenie miasta 
pomoc jest bezpłatna.                          Burmistrz Miasta Ustroń

UROCZYSTA SESJA 
Uroczysta Sesja Rady Miasta odbędzie się 11 stycznia o godz. 

17.00 w MDK „Prażakówka”. Porządek sesji: 1. Otwarcie sesji 
i stwierdzenie prawomocności obrad. 2 Rozpatrzenie wniosków 
do porządku obrad. 3. Wręczenie tytułu Honorowego Obywatela 
Miasta Ustroń prof. dr. n. med. Andrzejowi Bochenkowi. 4. Wrę-
czenie Złotej Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 
Śląskiego Piotrowi Zwiasowi i Januszowi Śliwce. 5. Wręczenie 
dyplomów „Za zasługi dla Miasta Ustronia”. 6. Wręczenie na-
gród i wyróżnień za wybitne osiągnięcia w dziedzinie twórczości 
artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury za rok 2023 
oraz złożenie gratulacji Laureatom Lauru Ziemi Cieszyńskiej. 
7. Zakończenie obrad sesji. Po zakończeniu sesji odbędzie się 
koncert świąteczny Estrady Regionalnej „Równica” im. Renaty 
Ciszewskiej. burmistrz Ustronia Przemysław Korcz 

oraz przewodniczący Rady Miasta Marcin Janik

BAL W STYLU HOLLYWOOD 
Szkoła Podstawowa nr 1 zaprasza na bal w stylu Hollywood, 

który odbędzie się 20 stycznia o godz. 19.00 w Dolce Vita ul. 
Lipowska 37A. W programie: loteria fantowa, konkurs na najlep-
szy strój, róże i kotyliony, wyśmienita kuchnia. Bilety do nabycia  
w sekretariacie szkoły, tel. 33 854-35-64, cena 250 zł/osoba.

KRONIKA MIEJSKA

JAK UNIKNĄĆ ALZHEIMERA 
Klub Zdrowia zaprasza na spotkanie na temat „Jak uniknąć 

Alzheimera”. Prelegentem będzie: mgr inż. Adam Miarka – 
promotor zdrowego stylu życia. Spotkanie odbędzie się w drugi 
wtorek miesiąca 9 stycznia o godz. 17:00 w bibliotece dla dzieci 
1 piętro – Ustroń, Rynek 4. 

W programie również: degustacja, bezpłatny pomiar ciśnienia 
krwi, bezpłatny pomiar cukru we krwi i bezpłatny pomiar nasy-
cenia krwi O2. Wstęp wolny.

CIEPŁE MIESZKANIE
Miasto Ustroń zamierza przystąpić do programu priory-

tetowego „Ciepłe Mieszkanie” organizowanego przez Woje-
wódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Katowicach (zwany WFOŚiGW ). 

W celu złożenia wniosku konieczne jest  oszacowanie po-
trzeb mieszkańców. W związku z powyższym do 5.01.2024 
r. w siedzibie Miasta Ustroń będą przyjmowane ankiety. 
Osoby zainteresowane udziałem w Programie proszone są  
o wypełnienie i złożenie ankiety dostępnej w siedzibie Urzędu 
Miasta (parter lub pok. 26) i na stronie Miasta Ustroń.

Ankietę można złożyć osobiście w siedzibie Urzędu Miasta  
w biurze podawczym w godzinach od 7.30 do 15.30 lub przez 
elektroniczną skrzynkę podawczą od 14.12.2023 r. do 05.01.2024 r.

Więcej informacji o zakresie i wysokości pomocy finansowej 
znajduje się w załączonej  informacji o programie priorytetowym 
„Ciepłe Mieszkanie” na stronie Miasta Ustroń.

Po podpisaniu ewentualnej umowy z WFOŚiGW Miasto Ustroń 
ogłosi nabór wniosków do niniejszego programu. Będzie to pod-
stawą do zawarcia umowy ze wspólnotą mieszkaniową lub osobą 
fizyczną mającą we władaniu lokal mieszkalny. Nabór będzie 
ogłoszony w Gazecie Ustrońskiej i na stronie internetowej Miasta 
Ustroń. Wsparciem objęte będą przedsięwzięcia polegające na 
wymianie nieefektywnych źródeł ciepła na paliwo stałe i poprawie 
efektywności energetycznej w lokalach mieszkalnych znajdujących 
się w budynkach mieszkalnych wielorodzinnych w tym budynkach,  
w których powstała wspólnota mieszkaniowa (w rozumieniu 
ustawy z dnia 24 czerwca 1994 r. o własności lokali) obejmująca 
od 3 do 7 lokali mieszkalnych, spełniające warunki Programu. 
Dodatkowe informacje można uzyskać pod nr tel. 33 857 93 15.
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USŁUGI POGRZEBOWE
KUBIEŃ-KANIA

biuro czynne: pn-pt 8.00-15.00 sob 9.00-12.00

ul. Daszyńskiego 11, Ustroń
tel. całodobowy: 33 854 44 75, tel. kom.: 505 548 018

współpraca z krematorium w Żorach, kwiaty, wieńce

1/2024/1/R

WAŻNE TELEFONY

Numer alarmowy   112
Policja Ustroń  47 857-38-10 
                fax 47 857-38-14
Straż Pożarna Polana
  33 854-59-98
Wodociągi  33 854-34-96
  33 854-22-44
telefon alarmowy 994
Przedsiębiorstwo Komunalne  
  33 854-35-00
Straż Miejska 33 854-34-83  
   604-558-321
Pogotowie Energetyczne 991 
  33 857-26-00

Pogotowie Gazowe     992
PGNiG 32 391-23-03
Kominiarz 33 854-37-59
  602-777-897
Urząd Miasta   33 857-93-00
Poradnia Rodzinna 
Mickiewicza 1 537 071 063
  33 333 60 61
  33 333 60 63
Salus 730 300 135 
   33 333 40 35
Medica 33 854 56 16
Rodzinna Praktyka Lekarska 
NZOZ Nierodzim
  33 854 23 50

KRONIKA MIEJSKA

Kazimierz Banaś  lat 80   ul. Folwarczna
Genowefa Baron zd. Jarosz  lat 85   os. Cieszyńskie
Joanna Brudny zd. Gogółka  lat 80   ul. Złocieni
Sylwester Chrapek  lat 80   ul. Wiejska
Zofia Gęgotek    lat 80   os. Manhatan
Anna Gluza    lat 85  ul. Szpitalna
Stefan Górniok    lat 80   ul. Graniczna
Helena Greń zd. Wantulok  lat 80   ul. Przetnica
Jan Greń    lat 85   ul. Przetnica
Zbigniew Kozłowski   lat 94   ul. Konopnickiej
Jan Kubień    lat 80   ul. 3 Maja
Gertruda Kuś zd. Husar  lat 80   ul. Jaśminowa
Władysław Maciuszek  lat 85   ul. Lipowczana
Marta Michna zd. Goszyk  lat 92   ul. Złota
Silvana Pirovano   lat 92   ul. Lipowa
Marta Pohludka zd. Marekwica  lat 90   os. Cieszyńskie
Anna Raszka zd. Lazar  lat 90   ul. Nad Bładnicą
Ewa Raszka zd. Zwierniak  lat 90  ul. Porzeczkowa
Marta Roman zd. Kukuczka  lat 80   ul. Mokra
Anna Rozmus zd. Plinta  lat 91   ul. Konopnickiej
Władysław Sikora   lat 85   ul. Stalmacha
Adam Skut    lat 80   ul. Konopnickiej
Tadeusz Socha    lat 96   ul. Kuźnicza
Czesław Solecki    lat 85   os. Centrum
Jan Szturc    lat 91   ul. Brody
Stefania Sztwiorok zd. Nowak  lat 97   ul. Skoczowska
Stefan Waszek    lat 80   ul. 9 Listopada
Karol Wądolny    lat 85   ul. Skowronków

NAJLEPSZE ŻYCZENIA DLA 
JUBILATÓW:

*   *   *

CI, KTÓRZY OD NAS ODESZLI:
Aniela Rabin   lat 75     ul. Wiejska
Krystyna Matuszek  lat 76     ul. Jana Wantuły 

 Wanda Cieślar   lat 89     os. Manhatan
Emilian Mendrek  lat 87     ul. Szeroka
Urszula Wołoszynowicz  lat 89     ul. Konopnickiej 

 Zofia Stonawska  lat 99   os. Manhatan

OGŁOSZENIE
BURMISTRZA MIASTA USTROŃ

o przyjęciu dokumentu 
oraz o możliwości zapoznania się z jego treścią

 
Na podstawie art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 

informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023 
poz. 1094 ze zmianami)

zawiadamiam o uchwaleniu:
1) miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

w Ustroniu dla obszaru w granicach ulic Andrzeja Bro-
dy, Grażyńskiego, Alei Legionów, Parkowej, Hutniczej,  
3 Maja, Partyzantów i Pod Skarpą (zatwierdzonego uchwa-
łą Nr XLVII/641/2023 Rady Miasta Ustroń z dnia 23 lutego 
2023 r., ogłoszonego w Dzienniku Urzędowym Województwa 
Śląskiego dnia 2 marca 2023 r., poz. 1971).

2) miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
w Ustroniu dla obszaru w granicach ulic Andrzeja Bro-
dy, Grażyńskiego, Alei Legionów, Parkowej, Hutniczej,  
3 Maja, Partyzantów i Pod Skarpą – etap II (zatwierdzone-
go uchwałą Nr LIV/739/2023 Rady Miasta Ustroń z dnia 26 
października 2023 r., ogłoszonego w Dzienniku Urzędowym 
Województwa Śląskiego dnia 8 listopada 2023 r., poz. 8212).

Z treścią ww. dokumentów, uzasadnieniem, o którym 
mowa w art. 42 pkt 2, oraz podsumowaniem, o którym mowa  
w art. 55 ust. 3 przywołanej ustawy – można się zapoznać 
w siedzibie Urzędu Miasta Ustroń, Rynek 1, 43-450 Ustroń.

Treść ww. dokumentów opublikowana jest na stronie inter-
netowej BIP Urzędu Miasta Ustroń.  

               Burmistrz Miasta Ustroń Przemysław Korcz

1/2024/1/O

 SIATKARSKI TURNIEJ 
DZIELNIC 

20 stycznia o godz. 9.00 w Szkole 
Podstawowej nr 2 w Ustroniu odbę-
dzie się Siatkarski Turniej Dzielnic. 

Ogólne zasady turnieju: Turniej 
otwarty dla wszystkich chętnych  
z dzielnic Ustronia. Drużyny muszą 
składać się z 6 osób.

Planowany format rozgrywek 
grupowych (2 grupy), a następnie mecz finałowy pomiędzy 
drużynami z pierwszego miejsca.

Zgłoszenia i dodatkowe informacje: Natalia Kolankowska, 
663 580 205.

DYŻURY W POLANIE
Serdecznie zapraszamy mieszkańców Polany na cykliczne 

dyżury, w każdy pierwszy poniedziałek miesiąca w siedzibie 
OSP Polana na godzinę 18.00.

W tym miesiącu spotkanie odbędzie się wyjątkowo 8 stycznia 
o godzinie 18.00.

             Rada Osiedla Polana oraz radny Damian Ryszawy 

*   *   *
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WYSTRZAŁY NA NOWY ROK

(cd. ze str. 1)

 Fot. M. Niemiec

Rok 2024 rok przywitaliśmy na ustroń-
skim rynku przy muzyce z filmu „Pi-
raci z Karaibów”, a wybuchy fajerwer-

ków brzmiały jak salwy z dział Czarnej 
Perły. Sztuczne ognie były imponujące  
i z pewnością bardzo drogie, ale nie 

miasto za nie zapłaciło. Po raz kolejny  
w ratuszu zdecydowano, że ze względu 
na uzdrowiskowy charakter Ustronia oraz 
dobro zwierząt dzikich i domowych, nie 
będzie pokazu fajerwerków. Sponsorami 
powietrznych iluminacji i wystrzałów były 
prywatne osoby, a z tego wynika, że część 
z nas nie wyobraża sobie bez nich zabawy 
sylwestrowej. 

W Ustroniu nie ma zakazu odpalania 
petard. Gdyby nasi radni chcieliby takie 
obostrzenia wprowadzić, to tylko w odnie-
sieniu do terenów miejskich i przestrzeni 
publicznej. Polskie prawo nie zabrania 
odpalania fajerwerków na prywatnych 
posesjach i można to robić legalnie przez 
cały rok. Nie można jednak zakłócać ciszy 
nocnej i dotyczy to także sylwestra, więc 
teoretycznie policja może ukarać manda-
tem za wybuchy 31 grudnia. 

W tym roku tego typu mandatów nie 
wystawiono, a zabawa na rynku była 
przednia. Brali w niej udział mieszkańcy  
i turyści w każdym wieku. Przyszło bardzo 
dużo ludzi, którzy bawili się na całej płycie 
rynku, nie tylko w strefie tańca wyzna-
czonej bramkami. Muzykę dobierał DJ 
Adacho i udało mu się trafić w różne gusta.  
O północy odbyło się tradycyjne odliczanie, 
a potem ściskanie i winszowanie.    (mn) 

MISTRZ ROZŚWIETLIŁ 
ŚWIECĘ MIŁOŚCI

jak powstaje czekolada. Wokoło kusiły 
je gry multimedialne, a każde dziecko 
nagradzane było torebką czekoladowych 
cukierków. 

Okazało się, że uczestnikom zabawy na 
rynku kolędy są dobrze znane, więc całe 
rodziny włączały się w śpiew do wybranej 
przez siebie melodii, a nagrodą były duże 
czerwone bombki choinkowe. Młodszych  
i starszych zawodników kusiło koło fortu-
ny, gdzie po zakręceniu kołem i odpowiedzi 

na proste pytanie każdy wygrywał jakiś 
świąteczny gadżet. Zainteresowaniem cie-
szył się też jarmark świąteczny, oferujący 
jak co roku rękodzieło i tradycyjne potrawy.  

Jednak największą atrakcją, na którą 
wyczekiwało wiele osób było zapowiedzia-
ne wcześniej powitanie zdobywcy tego-
rocznego tytułu rajdowego mistrza świata  
w WRC2 Challenger Kajetana Kajetanowi-
cza. O godzinie 16.00 wielu jego miłośników 
zgromadziło się przed sceną, a prowadzący 

uroczystość Szymon Staniszewski powitał 
władze miasta oraz wyjątkowego gościa 
wieczoru, który na wieńcu adwentowym 
zapalił ostatnie światło – Świecę Miłości. 
Po modlitwie i życzeniach świątecznych ks. 
proboszcza Wiesława Bajgera, mistrza po-
witał burmistrz miasta Przemysław Korcz. 
Na rynku rozległy się wiwaty: Niech żyje! 
Brawo! I hucznie zaśpiewano „Sto lat” przy 
akompaniamencie muzykującej później 
kapeli „Równica”, a potem głos zabrał 
uwielbiany przez kibiców Kajto, który 
podkreślił: – Jest to dla mnie wzruszająca 
chwila, bo Ustroń jest moim ukochanym 
miastem. Tutaj mieszkam od urodzenia, 
tutaj łobuzowałem, a teraz łobuzuje tu 
mój syn, tutaj jestem zawsze serdecznie 
witany, tu zaczynały się moje sukcesy, tu 
wypoczywam i się regeneruję. Ustroń był, 
jest i zawsze będzie w moim sercu, dziękuję 
wszystkim za wsparcie: władzom i kibicom. 

Potem cała publiczność zaśpiewała do-
nośnie i z podziwem dla mistrza hymn 
zwycięstwa, czyli przebój zespołu Queen 
„We are the champions”. Były to dopraw-
dy wzruszające chwile, ale to nie koniec 
uroczystości. Staraniem Urzędu Miasta na 
scenie znalazły się dwa imponujące torty, 
które zostały pokrojone i rozdane na tale-
rzykach publiczności. Była to prawdziwa 
gościna, bo każdy kto podszedł pod scenę 
został obdarowany, a zaangażowali się w to 
zadanie przedstawiciele władz miasta i gość 
wieczoru. Tort był wyśmienity i delektowali 
się nim wszyscy wokoło, a ja staram się uni-
kać słodyczy, ale jak tu nie skorzystać, skoro 
sam mistrz częstował? Przy dźwiękach 
kapeli w podniosłym nastroju starano się 
jak najdłużej chłonąć tę niezwykłą chwilę. 
W imieniu niezliczonych rzesz kibiców 
dziękujemy Ci Kajto, za możliwość przeży-
wania wraz z Tobą zwycięstwa nad całym 
rajdowym światem. Lidia Szkaradnik 

Dwa wykwintne torty przygotowała znana z kulinarnych talentów Karina Wowry.     Fot. L. Szkaradnik 
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W czwartek 28 grudnia po godz. 9 rano Państwowa Straż Pożarna przyjęła zgłoszenie o pożarze zabudowań na ul. Czarny Las w Lipowcu. Na 
miejscu ogień gasiły jednostki zawodowe z Polany oraz druhowie z OSP Lipowiec, OSP Nierodzim oraz OSP Górki Wielkie. Spłonął kemping.    
                                                                                                                                                                               Fot. OSP Lipoiwiec

DARMOWE 
LODOWISKO

Miasto Ustroń pozyskało z Funduszu 
Sprawiedliwości sprzęt i wyposażenie dla 
jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej  
w Ustroniu Lipowcu. Druhom przekazano 
agregat prądotwórczy jednofazowy, 3 ubra-
nia specjalne 3-częściowe i 2 hełmy. War-
tość zadania to 19.420 zł, dofinansowanie 
– 19.225,80 zł. Fundusz Sprawiedliwości to 
program ochrony interesów osób pokrzyw-
dzonych przestępstwem i świadków oraz 
likwidacji skutków pokrzywdzenia prze-
stępstwem. Na zdjęciu stoją od lewej: Alicja 
Żyła – naczelnik Wydziału Spraw Obywa-
telskich i Zarządzania Kryzysowego Urzędu 
Miasta Ustroń, Rafał Duda – skarbnik OSP 
Lipowiec, Mariusz Musioł – prezes OSP 
Lipowiec, burmistrz Przemysław Korcz. 

SPRZĘT 
DLA OSP

Od początku grudnia trwały prace nad 
uruchomieniem lodowiska miejskiego. Sto-
sunkowo wysokie temperatury i deszcz 
nie sprzyjały tworzeniu się tafli. Udało się  
i koniec roku można było spędzić na łyż-
wach. Z lodowiska umiejscowionego na boi-
sku przy Miejskiej Bibliotece Publicznej im. 
Jana Wantuły, ul. Rynek 4 można korzystać 
codziennie od godz. 9.00 do 19.00, z przerwą 
techniczną od godz. 12.00 do 13.00. Przy 
lodowisku nie ma wypożyczalni, więc trzeba 
zabrać własny sprzęt. Dla dzieci i uczących 
się są pomocniki pingwinki. Korzystanie  
z lodowiska jest bezpłatne. Lodowisko udało 
się kupić rzutem na taśmę, żeby jeszcze  
w tym roku umożliwić mieszkańcom i tury-
stom jazdę na łyżwach. Wybrana lokalizacja 
jest korzystna z wielu powodów, ale nie jest 
powiedziane, że za rok lodowisko musi sta-
nąć w tym samym miejscu. Koszt zakupu to 
708 tys. zł, pieniądze pochodziły z funduszy 
zewnętrznych.                                             (mn)
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Wkrótce będzie bezpieczniej.                                 Fot. M. Niemiec

PROJEKTUJĄ ŚWIATŁA
Intensywne działania miasta, mieszkańców i Stowarzysze-

nia Bezpieczna Obwodnica Ustronia doprowadziły do decyzji  
o budowie wzbudzanej sygnalizacji świetlnej na skrzyżowaniu ul. 
Katowickiej II i Akacjowej. Końcem października Stowarzyszenie 
wystosowało pismo do Urzędu Marszałkowskiego z pytaniem  
o realizację inwestycji, a w odpowiedzi czytamy, iż: „zadanie to 
jest wykazane w planie rzeczowo-finansowym inwestycji i remon-
tów na drogach wojewódzkich realizowanych przez ZDW w Ka-
towicach, a zatwierdzonym przez Zarząd Województwa Śląskiego 
w dniu 11 października 2023 r. uchwałą nr 2119/455/VI/2023. Na 
podstawie informacji uzyskanych z ZDW w Katowicach pragnę 
poinformować, iż od listopada br. Realizowana jest umowa na 
opracowanie projektu budowy wzbudzanej sygnalizacji świetlnej 
z terminem zakończenia do 19 marca 2024 r.” Podpisał członek 
Zarządu Województwa Śląskiego Krzysztof Klimosz oraz Małgo-
rzata Drożdżyńska-Dudzińska – zastępca dyrektora Departamentu 
Komunikacji Regionalnej i Drogownictwa Urzędu Marszałkow-
skiego.                                                                                   (mn)

(cd. ze str. 1)
Przeciw uchwale budżetowej na rok 2024 głosowali radni: Piotr 

Roman, Damian Ryszawy, Barbara Staniek-Siekierka, wstrzymał 
się od głosu radny Paweł Sztefek. 

Przed głosowaniem skarbnik miasta Aleksandra Łuckoś wytłu-
maczyła, jak skonstruowany jest budżet. Omówiła m.in. dochody, 
wydatki, deficyt i przedstawiła pozytywne opinie Regionalnej 
Izby Obrachunkowej o przedłożonym przez burmistrza projekcie 
uchwały budżetowej oraz o możliwości sfinansowania deficytu. 
Po przyjęciu budżetu głosami 11 radnych burmistrz Przemysław 
Korcz powiedział: 

– Bardzo dziękuję za przyjęcie tego budżetu, niełatwego, jak 
sami Państwo stwierdziliście podczas dyskusji na komisjach. 
Nie był on łatwy. Doszło do kilku zmian, które Państwo wnio-
skowaliście i do tych zmian żeśmy się przychylili. Dziękujemy 
też za zrozumienie pewnych rzeczy, które się na tym etapie 

budżetu nie znalazły, ale tak jak wiemy, budżet jest ciałem ży-
wym. Zmieniamy go praktycznie na każdej kolejnej sesji, więc 
mam nadzieję, że po wykonaniu roku, a spodziewamy się kilku 
dochodów jeszcze, o których nie chcę może w tej chwili mówić 
jakoś szerzej, ale zakładamy, że być może jakieś środki, nazwijmy 
to niespodziewane, pojawią się, więc część tych zadań jeszcze 
wprowadzimy. Także jeszcze raz bardzo serdecznie dziękuję 
i chciałem tylko zwrócić uwagę, że oprócz bardzo wysokiego 
poziomu wydatków majątkowych, jak co roku zresztą, one są 
oczywiście zdeterminowane dużymi środkami zewnętrznymi, 
które pozyskujemy. Mimo tego niesprzyjającego okresu kilku lat 
dla naszego samorządu. Nie będę tego rozwijał, natomiast Pań-
stwo wiecie, o czym mówię. Chciałem zwrócić uwagę na jeden 
aspekt, który jest bardzo istotny, bo też o tym dyskutowaliśmy 
na wielu komisjach. Poczyniliśmy pierwszy krok do zwiększenia 
i myślę, że wyraźnego środków przeznaczonych na dofinan-
sowanie klubów i stowarzyszeń sportowych. Po tych latach 
gorszych, ten rok planujemy ze znacznie wyższą kwotą – ponad 
0,5 miliona złotych. I tak jak zakładaliśmy i zapowiadaliśmy na 
naszych spotkaniach z przedstawicielami klubów sportowych, 
będziemy się starali co roku te środki zwiększać aż do dojścia 
do 1 procentu budżetu. 

Rada Miasta Ustroń uchwaliła:
1. Dochody budżetu na 2024 r. w kwocie 131.411.740,77 zł
w tym:
1) dochody bieżące w kwocie 116.421.594,60 zł
2) dochody majątkowe w kwocie 14.990.146,17 zł. 
2. Wydatki budżetu na 2024 r. w kwocie 149.527.121,95 zł
w tym:
1) wydatki bieżące w kwocie 122.734.572,58 zł
2) wydatki majątkowe w kwocie 26.792.549,37 zł
Ustaliła deficyt w budżecie miasta w kwocie: 18.115.381,18 zł. 
Całą uchwałę z załącznikami można przeczytać na stronie 

internetowej ustron.esesja.pl. 
W jednym z załączników wyszczególnione są wydatki mająt-

kowe, czyli inwestycje zaplanowane na 2024 rok. Są to m.in.: 
budowa chodnika w ciągu ul. Wiejskiej, modernizacja kanalizacji 
deszczowej na ul. Dworcowej, przebudowa odwodnienia ul. 
Kasztanowa-ul. Lipowa, przebudowa ul. Olchowej – projekt, 
przebudowa ul. Sanatoryjnej, modernizacje budynków komu-
nalnych, doposażenie i projekt kompleksowej termomodernizacji 
strażnicy OSP Polana, zakup samochodu pożarniczego lekkiego 
dla OSP Nierodzim, modernizacja obiektu Szkoły Podstawowej 
nr 2 (ubikacje i szatnie), modernizacja obiektu Szkoły Podstawo-
wej nr 6 (kuchnia), budowa hali sportowej – projekt, rozbudowa 
kanalizacji sanitarnej przy ul. Folwarcznej, rozbudowa sieci wo-
dociągowej w rejonie ul. Kamieniec, ul. Mokrej i ul. Źródlanej, 
zagospodarowanie terenu wokół stawu kajakowego, utworzenie 
regionalnej trasy rowerowej nr 604 – projekt trasy od Gminy 
Goleszów do ul. Sportowej, rozbudowa oświetlenia ulicznego, 
modernizacja wypożyczalni książek w Miejskiej Bibliotece 
Publicznej, modernizacja schodów w Parku Kuracyjnym. (mn)

ZNACZNIE WYŻSZA
KWOTA NA SPORT

Radni, którzy uchwalili budżet miasta na 2024 rok: Bożena Piwo-
war, Sławomir Haratyk, Marcin Janik, Jadwiga Krężelok, Aleksander 
Poniatowski, Jolanta Hazuka, Mirosław Szuba, Roman Siwiec, Artur 
Kluz, Dorota Walker, Dariusz Śleziona. W środku stoi burmistrz 
Przemysław Korcz. Za Dorotą Walker stoi przewodniczący Zarządu 
Osiedla Poniwiec Sławomir Zwardoń.  
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ogrzewał dom lub używał czegoś w jakiś sposób i wg tej osoby 
wszystko było dobrze, to po co ma to zmienić. Wydaje mi się, że 
nie każdy podejmuje trud spojrzenia na pewne rzeczy w szerszym 
kontekście. Jest to może trudne, może zmusza do weryfikacji 
własnych zachowań, do poniesienia kosztów, a także zmiany 
nawyków. Z drugiej strony słyszę też głosy, że wiele osób po 
prostu nie miało wiedzy i dopiero teraz się o tym dowiaduje. Na 
zmianę potrzeba też czasu. Wiele osób, z którymi rozmawiałam 
chciałoby, żeby w sklepach były po prostu dostępne sprzęty, 
które gwarantują oszczędność energii i dodatkowo są przyjazne 
dla środowiska.
Jak przekonać ciepłolubnych do obniżenia temperatury  
w domu?
Komfort termiczny to sprawa indywidualna. Natomiast możemy 
się powołać na zalecenia Światowej Organizacji Zdrowia (WHO), 
według której optymalna dla naszego zdrowia temperatura  
w pokoju w ciągu dnia powinna wynosić 19-20oC (dla osób star-
szych 21-23oC), natomiast w sypialni 18oC. Jeżeli w domu jest za 
ciepło, to możemy odczuwać bóle głowy, duszności, problemy 
z koncentracją, trudności z zasypianiem. Ponadto zbyt wysoka 
temperatura sprzyja przesuszaniu powietrza w mieszkaniu. Wtedy 
wysychają też nasze błony śluzowe i jesteśmy bardziej narażeni 
na wnikanie wirusów i bakterii do organizmu – zwiększa się 
podatność organizmu na infekcje. Inne osoby może przekona 
oszczędność pieniędzy.
Mówi się, że przyzwyczajenie jest drugą naturą człowieka, 
zna Pani ludzi, którzy jednak zmienili tę drugą naturę na 
przykład w kwestii ogrzewania domu i są z tego zadowoleni?
Tak. Część osób zmieniła ogrzewanie ze stałego na gazowe  
z powodów zdrowotnych, część z powodów środowiskowych, 
natomiast u dużej części osób argumentem była wygoda i czystość 
w domu. Ogrzewanie gazowe czy za pomocą pompy ciepła nie 
wymaga nakładu pracy w przeciwieństwie do ogrzewania węglem 
czy drewnem. W ogromnej większości osoby te są zadowolone  
i nie chciałyby już wrócić do kotłów na paliwa stałe.
Są jakieś metody zmiany przyzwyczajeń, które pozwalają 
powoli i stopniowo zmieniać przyzwyczajenia bez odczuwania 
dyskomfortu?
Jeśli chodzi o wymianę źródła ogrzewania domu, to nowy sprzęt 
narzuca nam nowe zachowania. Jeśli chodzi o inne zmiany, np. 
zabieranie wielorazowej siatki na zakupy, lepsze planowanie 
zakupów, by nie marnować jedzenia, zmiana sposobu dojazdu do 
pracy itd. To jest trudniejsze. Myślę, że trzeba te zmiany plano-
wać stopniowo. Zacząć od jednej, która jest dla nas najłatwiejsza  
i pamiętać o niej, aż wejdzie nam „w nawyk”. Potem wprowadzać 
kolejną. Na pewno nie da się od razu zmienić wszystkiego. 
Jakie rozwiązania ułatwiające obniżenie zużycia energii sto-
suje Pani u siebie w domu, stosują Pani znajomi, które warto 
wprowadzić?

Mieszkam w domu, który jest ocieplony, wymieniliśmy kocioł 
grzewczy na ecodesign z termostatem (niestety nie mamy dostępu 
do gazu w pobliżu działki). Jeśli chodzi o ogólne zużycie ener-
gii, to pilnuję by światło świeciło się tylko w pomieszczeniach,  
w których ktoś przebywa, wyłączam z prądu urządzenia, których 
nie używam. Energia to też transport i zakupy. Staram się poruszać 
pieszo, komunikacją publiczną lub samochodem (jeśli jedziemy 
całą rodziną), zakupy robię najczęściej w lokalnym sklepie. 
Wśród moich znajomych, większość wprowadza stopniowe 
zmiany by zadbać o środowisko. 
W ulotce są porady, żeby obniżać temperaturę, rezygnować 
z wanny, a ludzie wciąż jeszcze myją zęby przy odkręconym 
kranie. Co Pani by im powiedziała?
Widziałam też osoby, które czyszczą naczynia przy odkręconym 
kranie. Staram się wtedy powiedzieć, że w ten sposób zużywa się 
bardzo dużo wody, a nikt z niej nawet nie skorzystał. Gdy mogę 
sobie na to pozwolić, po prostu zakręcam kran. Pamiętam, jak 
jeszcze w czasach studenckich, moja koleżanka na kilkudnio-
wym festiwalu muzycznym podbiegała do osób myjących zęby 
przy odkręconym kranie i szybko zaczęła im zakręcać te krany, 
wołając, że marnują wodę. 
Moja rodzina oszczędza wodę na wiele sposobów. Od kilku 
miesięcy przelewamy nawet wodę z prania z pralki do baniaków 
i używamy do spłukiwania toalety. Naczynia staram się myć  
w zakorkowanym zlewie. Dzięki temu tygodniowo oszczędzamy 
ok. 100-150 litrów wody. Jeśli chodzi o wannę i prysznic. To warto 
pamiętać, że jak się długo stoi pod prysznicem, to można zużyć 
nawet więcej wody niż w wannie. Dobrze jest sobie zamknąć 
brodzik w kabinie prysznicowej i sprawdzić, ile wody zużyliśmy. 
Oszczędzanie wody to oszczędność na rachunkach za wodę,  
a także za produkowane ścieki. Co ważniejsze zasoby czystej 
wody są naprawdę bardzo, bardzo małe. W Polsce wody I klasy 
czystości są już tylko w kilku potokach, w niektórych miejscach  
w Polsce okresowo potrzebne są dostawy beczkowozów, gdyż 
wody gruntowej brakuje. Ma to ogromne znaczenie także  
w rolnictwie. Każdy powinien przyjrzeć się swoim codziennym 
przyzwyczajeniom i wprowadzić zmiany, by zużywać jak najmniej 
wody, ale także by nie zanieczyszczać wody w swoim otoczeniu, 
na wyjazdach rekreacyjnych. Zabierzmy ze sobą śmieci po pobycie 
nad rzeką, jeziorem, morzem, by nie wpadły do wody. Upewnijmy 
się, czy nasze ścieki nie trafiają na łąkę lub do rowu czy rzeki. Nie 
wszystko jednak zależy od nas, potrzebne są też zmiany w proce-
sach produkcyjnych w fabrykach i zakładach przemysłowych (np. 
na obieg zamknięty wody) oraz w rolnictwie.
Porady w ulotce dołączonej do gazety pomogą nam zaoszczę-
dzić pieniądze. Czy pomogą również środowisku? 
Tak. Każde ograniczenie zużycia energii, to mniejsze zużycie 
paliw, a co za tym idzie mniejsze nakłady na ich wydobycie, 
mniejsza emisja zanieczyszczeń i gazów cieplarnianych.
Słyszę często, że my, w Europie niepotrzebnie kładziemy 
taki nacisk na ekologię, wprowadzając różne ograniczenia, 
podczas gdy Stany Zjednoczone czy Chiny nie przejmują się 
tymi sprawami i zyskują na tym. 
Często się z tym spotykam. Jest to twierdzenie powszechne, ale 
nieprawdziwe. Chiny w połowie 2023 roku miały zainstalowane 
większe moce w odnawialnych źródłach energii niż w energe-
tyce węglowej. Obecnie połowa globalnych inwestycji w OZE 
ma miejsce w Chinach! Także Chiny są liderem w technologii 
solarnej i wiatrowej zarówno pod kątem wielkości sprzedaży, jak 
i zaawansowania technologicznego.
Myślę, że każdą zmianę trzeba zacząć od siebie. Nie mam 
osobiście wpływu na to, co robią mieszkańcy innych krajów. 
My żyjemy tutaj i odpowiadamy za nasze działania. Zróbmy na 
naszym podwórku wszystko, co możemy, by nam tutaj żyło się 
zdrowiej i lepiej. 
Chciałabym też byśmy skończyli z hipokryzją. Czy ludzie, którzy 
w innych krajach żyją w zanieczyszczonym i zniszczonym śro-
dowisku, rzeczywiście mają się lepiej? Czy my Europejczycy nie 
korzystamy na tym, że większość materiałów, sprzętów, zabawek 
itd. jest produkowana kosztem ludzi i środowiska poza Europą? 
Dziękuję za rozmowę.               Rozmawiała: Monika Niemiec

Źródła: https://energetyka24.com/oze/analizy-i-komentarze/chiny-moce-
-w-oze-wieksze-niz-te-w-weglu-idzie-szybciej-niz-planowano-komentarz; 
https://300gospodarka.pl/300klimat/swiat-coraz-bardziej-stawia-na-oze-
-prawie-polowa-nowych-instalacji-w-chinach

(cd. ze str. 1)

EKOLOGIA DLA 
ZDROWIA I… PIENIĘDZY

Zuzanna Chabowska na zebraniu mieszkańców Ustronia Górnego 
w 2019 roku.                                                     Fot. M. Niemiec
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Po kilkugodzinnej podróży mogliśmy 
rozpocząć zwiedzanie stolicy Austrii.  
Pierwszym punktem programu było 
Wzgórze Kahlenberg położone na wyso-
kości 484 metrów n.p.m. na terenie Lasu 
Wiedeńskiego, skąd roztacza się  wspania-
ła panorama miasta. To stąd, w 1683 r. Król 
Polski Jan III Sobieski dowodził bitwą  
z wojskami tureckimi w czasie zwycięskiej 
Odsieczy Wiedeńskiej. Następnie przeje-
chaliśmy do letniej  rezydencji cesarzy 
austriackich – Zamku Schönbrunn, gdzie 
pospacerowaliśmy po ogrodach i wyszli-
śmy na taras widokowy imponującej neo-
klasycznej kolumnady Glorietta. Z tarasu 
można podziwiać niepowtarzalny widok 
na cały park i dużą część Wiednia. Wizytę 
w tym miejscu zakończyliśmy zwiedza-
niem zamkowego jarmarku świątecznego.   

 Kolejną atrakcją był przejazd autokarem 
słynną ulicą Ringstraße, podczas którego 
mieliśmy możliwość obejrzenia m. in. 

Parku Miejskiego z pomnikiem Straussa, 
gmachów Opery, Hofburga, Parlamentu  
i Ratusza. Po tak fajnej przejażdżce cze-
kał nas spacer po wiedeńskiej starówce,  
w trakcie którego już z bliska podzi-
wialiśmy areał Hofburga, najpiękniejsze 
ulice Wiednia – Graben i Kohlmarkt, 
największy symbol miasta – Katedrę Św. 
Szczepana, a także dom W. A. Mozarta.

 I w końcu, już po zmroku, czekała na 
nas największa atrakcja dnia i główny 
cel naszej wycieczki, czyli wiedeński 
jarmark świąteczny Christkindlmarkt 
na Placu Ratuszowym, gdzie gości wita 
ustawiona na wejściu kilkumetrowa brama 
w kształcie łuku ze świeczkami. Trady-
cyjny jarmark bożonarodzeniowy oferuje 
prezenty świąteczne, ozdoby choinkowe, 
wyroby rzemiosła artystycznego, wyśmie-
nite pyszności, słodycze i rozgrzewające 
napoje. W powietrzu unosi się zapach 
świątecznych wypieków, gorącego pon-

czu i prażonych migdałów. Na ślizgawce 
Wiener Eistraum na Christkindlmarkt 
łyżwiarze mogą pokonywać okrążenia  
w romantycznie oświetlonym Parku Ra-
tuszowym, jest też wysoka na 12 me-
trów piętrowa karuzela i diabelski młyn,  
a szczególną atrakcją dla zakochanych 
drzewo ozdobione serduszkami.

 W trakcie wycieczki uczniowie mogli 
skosztować wielu różnych  przysmaków 
serwowanych w budkach świątecznych, 
ale również znakomitych, tradycyj-
nych kiełbasek, które można było kupić  
w licznych, ulicznych kioskach zwanych 
Würstelständami, które są dla wiedeńczy-
ków prawdziwą instytucją. Nie brakowało 
też amatorów dań z menu restauracji 
McDonald’s, których też w Wiedniu nie 
brakuje.

 Warto podkreślić, że nasi uczniowie 
podczas całej wycieczki zachowywali 
się wzorowo, będąc cały czas pod opieką 
wychowawczyni klasy 1TIP mgr Alicji 
Krzywoń, wychowawcy klasy 1TM mgra 
inż. Marka Sikory oraz mgr Aleksandry 
Kozieł. Przy okazji warto również podzię-
kować Pani Sylwii Hyli z ustrońskiego 
biura turystycznego „Gazela 2”, która jak 
zawsze perfekcyjnie wycieczkę dla nas 
przygotowała.                      Marek Sikora 

UCZNIOWIE ZST W WIEDNIU
W czwartek, 7 grudnia,  46 uczniów klas pierwszych technikum Zespołu Szkół Tech-
nicznych w Ustroniu wyruszyło na wycieczkę do Wiednia, której głównym celem 
było zobaczenie jarmarków bożonarodzeniowych, należących do najsłynniejszych 
i najpiękniejszych w Europie.

W kulturze tradycyjnej życzenia świąteczne były traktowane jako dar. Wierzono  
w sprawczą moc słowa i życzenia świąteczne również miały mieć kreacyjną siłę. Mamy 
nadzieję, że wszystkie miłe, z serca płynące winsze świąteczne i noworoczne się 
spełnią. Dziękujemy wszystkim, którzy odwiedzili naszą redakcję, złożyli życzenia 
osobiście, na tradycyjnych kartkach, telefonicznie i elektronicznie.  Fot. M. Niemiec

Szkoła Podstawowa nr 2

Przedszkole nr 7

Zespół Szkół ZDZ
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Fundacja św. Antoniego pod pieczą 
Tadeusza Browińskiego znana jest z wielu 
znaczących przedsięwzięć mających na 
celu pomoc osobom bezdomnym i ubo-
gim. Coroczne przedświąteczne gościny 
organizowane są od lat i wyczekiwane 
przez podopiecznych Fundacji, toteż 21 
grudnia w godzinach przedpołudniowych 
w sali widowiskowej MDK „Prażakówka” 
zgromadziło się za stołami z tradycyjnym 
poczęstunkiem wigilijnym ponad sto 
osób, a były wśród nich także ukraińskie 
dzieci uczące się w naszych szkołach wraz  
z opiekunami. W uroczystym spotkaniu 
brali udział także duchowni: ks. dziekan 
Tadeusz Serwotka, ks. proboszcz Wiesław 
Bajger i ks. proboszcz Dariusz Lerch oraz 
władze miasta z burmistrzem Przemysła-
wem Korczem, jego zastępcą Łukaszem 
Sitkiem i przewodniczącym Rady Miasta 
Marcinem Janikiem. Przybyli też radni, 
sponsorzy i współpracownicy tego sto-
warzyszenia. 

Wszystkich gości powitał prezes Fun-
dacji, który podziękował za przybycie  
i zaangażowanie we wspólne cele. Kieru-
jąc podziękowanie w stronę darczyńców 
wspierających to szczytne stowarzyszenie 
podkreślił, że dzięki nim może ono dzia-

wprowadziły w prawdziwie świąteczny 
nastrój. Dzięki sponsorom stoły wypeł-
nione były potrawami wigilijnymi z zupą 
grzybową, rybą i sałatką jarzynową oraz 
kołaczami, ciastkami i mandarynkami, 
czyli tradycyjnymi potrawami, które po-
dawali na stoły współpracownicy Funda-
cji oraz uczniowie SP-2. Zanim uczestnicy 
zasiedli do stołu składali sobie wzajemnie 
życzenia, przełamując się opłatkiem. 

Zapytani o odczucia uczestnicy tej nie-
zwykłej uroczystości zgodnie stwierdzali, 
że zawsze już na długo przed tą wigilijną 
gościną z utęsknieniem wyczekują, by 
znów się spotkać w miłym, serdecznym 
gronie, a wszystko jest tak pięknie urzą-
dzone, że są to niezapomniane wrażenia.     

                                   Lidia Szkaradnik

Wigilijki są urządzane w przedświątecznym czasie w wielu instytucjach, 
stowarzyszeniach, w różnych społecznościach i zawsze cieszą się dużą 
popularnością, bo magia świąt Bożego Narodzenia i związana z nimi obrzę-
dowość zachęca do wspólnego przeżywania tych niezwykłych, radosnych 
chwil. 

WYCZEKIWANE SPOTKANIE

łać i pomagać osobom znajdującym się  
w trudnej sytuacji życiowej. Po życze-
niach gospodarza z okazji nadchodzących 
świąt i nowego roku modlitwę zmówili 
księża, a następnie na scenie zjawił się 
w anielskich strojach zespół Bemolki  
z SP-2 pod kierunkiem Aleksandry Hat-
las i wykonał wiązankę uroczych kolęd 
i pastorałek, które licznych uczestników 

Wigilijki zawsze cieszą się dużą popularnością.                                         Fot. L. Szkaradnik
 

Już po raz drugi lipowskie przedszkolaki przygotowały ze swoimi nauczycielkami piękny koncert kolęd, pastorałek i świątecznych piosenek. 
W ramach tamtejszego Zespołu Szkolno-Przedszkolnego nr 4 funkcjonuje Przedszkole nr 5 oraz Szkoła Podstawowa nr 5, w której działają 
Oddziały Przedszkolne. Te trzy jednostki zgodnie pracowały, by w czwartek 28 grudnia przed południem spektakl obejrzeli uczniowie szkoły, 
a po południu mieszkańcy dzielnicy. Podczas tego drugiego przedstawienia do dzieci dołączyli profesjonalni artyści – mieszkańcy Lipowca –  
dr Aleksandra Hałat (fortepian) i jej mąż dr Marcin Hałat (skrzypce) oraz Mateusz Miech (saksofon).                                         Fot. M. Niemiec

KONCERTY KOLĘD
6 STYCZNIA godz. 16.30  

Koncert kolęd „Niech zabrzmi kolęda” w wykonaniu Chóru 
dziecięcego z Czeskiego Cieszyna „Trallala”. Dyrygent Beata 
Brzoska, akompaniament Alicja Adamczyk oraz Chór Ave, 
dyrygent Alicja Adamczyk, akompaniament Arkadiusz Granda. 
Kościół św. Klemensa. 

godz. 18.00 
Koncert kolęd w wykonaniu Orkiestry Dętej Glorieta, Ustroń-

skiego Chóru Ewangelickiego, Zespołu SDG, Chórku JOY oraz 
Chórku Eden. Kościół ap. Jakuba Starszego.

7 STYCZNIA  godz. 17.00 
Koncert kolęd w wykonaniu młodzieżowej grupy Kaleb. Koś-

ciół św. Klemensa 
12 STYCZNIA  godz. 16.30 

Koncert świąteczny uczniów Towarzystwa Kształcenia Arty-
stycznego. MDK Prażakówka.

14 STYCZNIA  godz. 15.00 
Koncert kolęd i pastorałek „Narodził się Boży Syn” w wyko-

naniu Estrady Ludowej „Czantoria” pod dyrygenturą Danuty 
Zoń-Ciuk. Recytacja – Mariusz Pasterny, słowo – Aleksandra 
Sikora-Benes. Kościół p.w. Jezusa Chrystusa Króla Wszechświata 
na Zawodziu. 
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tel. 33-854-23-40 
www.biblioteka.ustron.pl

(katalog online)

Skye McKenna 
„Krzewiedźma. Jak zostać czarownicą”

„Jak zostać czarownicą” to seria stworzona dla wielbicieli Harry’ego 
Pottera! Minęło siedem lat, odkąd Cassie Morgan po raz ostatni 
widziała matkę. W okropnej szkole z internatem przy zdrowych 
zmysłach trzymają ją tylko marzenia o ucieczce oraz zakazane 

książki: z opowieściami o magicz-
nym ludzie faerów. Czyżby historie, 
które Cassie brała dotąd za baśnie, 
mówiły prawdę? Dziewczynka prze-
kona się o tym na własnej skórze, 
gdy postanowi odnaleźć zaginio-
ną mamę i wyruszy w nieznane. 
Dzięki pomocy gadającego kota 
Montekiego dotrze do krewnej,  
o istnieniu której nie miała pojęcia 
– i to nie byle jakiej krewnej, gdyż 
ciotka Miranda należy do szacow-
nego rodu czarownic: potężnych  
i tajemniczych strażniczek bezpie-
czeństwa ludzi! Brzmi dobrze? A to 
dopiero początek przygody! Cassie 
już niebawem odkryje, że wiedźmą 
nie można się urodzić… ale można 
nią zostać.

Oliver Schlick 
„Roryk. Nieśmiały detektyw. 

Sprawa zaginionej perły”
Rory Shy jest nietypowym detektywem: wstydzi się przesłuchiwać 
świadków, jest zbyt nieśmiały, by rozmawiać z informatorami, i zdecy-
dowanie zbyt uprzejmy, by zadręczać podejrzanych pytaniami o alibi. 
Posiada za to własną, ściśle tajną 
metodę, dzięki której do tej pory 
udawało mu się rozwiązywać na-
wet najtrudniejsze zagadki (spoiler 
alert: gdy dotyka różnych przedmio-
tów, widzi przed oczami to, co się  
z nimi wcześniej działo. Ale czasami 
te wizje są niewyraźne, więc liże te 
przedmioty. I wtedy widzi wszystko 
bardzo dokładnie. Dlatego też za-
wsze nosi przy sobie płyn do płukania 
ust, ponieważ czasami musi lizać 
najróżniejsze brudne przedmioty). 
Aż do teraz: bo w willi pewnej mi-
lionerki zniknęła bez śladu perła. 
Nie da się uniknąć przesłuchań!  
Z pomocą dwunastoletniej Matyldy 
Rory podejmuje się najtrudniejszej 
sprawy w swojej karierze...

Wypożyczalnia dla Dorosłych: Poniedziałek 8.00-15.00, Wtorek 8.00-15.00, Środa 8.00-18.00, Piątek 8.00-18.00, Sobota 8.00-12.00 / Oddział dla Dzieci: Poniedziałek 8.00-15.00, Wtorek 
8.00-15.00, Środa 11.00-18.00, Piątek 8.00-18.00, Sobota 8.00-12.00 / Otwarta dla użytkowników jest też Czytelnia (w ograniczonym zakresie) w godzinach pracy Oddziału dla Dzieci.

 BIBLIOTEKA  POLECA 

Po naszymu...
Na tyn to Nowy Rok

Jeszcze w starym roku sóm my myślami,
A gojiczek fórt nastrajo nas świóntecznie,

Nale to już wszycko je przeca za nami, 
Wszak nie bydymy świyntować wiecznie.

Na tyn rok lepsze życi se winszujymy,
Zdrowiczka, radości, wszelakich dobroci,
Nale isto ani bardzo w to nie wierzymy,
Bo takich łospałych kieryż nas łozłoci?

Tóż zaplanujmy co latoś zdziałómy,
Dyć dziyń za dniym w kieracie góni,

Przeca cosik jeszcze zrobić rade dómy
Tóż łod roboty niech żodyn nie stróni. 
Dziepro jak pojednani u nas zagości,
Może to być rok prowdziwej radości. 

Paweł z Póniwca

NAPAD 
NA TAKSÓWKARZA

W Wigilię Bożego Narodzenia, 
około godziny 18.45 do taksówki na 
w Czeskim Cieszynie wsiadło dwóch 
mężczyzn. Zamówili kurs do Ustro-
nia. Tam, nie mając zamiaru zapłacić 
za kurs, zagrozili taksówkarzowi 
nożem i zmusili go do opuszczenia 
pojazdu. Poza wartym ponad 35000 
złotych samochodem ukradli rów-
nież wszystkie przedmioty, które po-
krzywdzony miał przy sobie: telefon, 
dokumenty i gotówkę.

Policjanci po otrzymaniu zgło-
szenia podjęli wszystkie możliwe 
środki, aby jak najszybciej usta-
lić sprawców tego przestępstwa.  
W sprawę zaangażowani zostali poli-
cjanci pionu kryminalnego, techniki 
kryminalistycznej, mundurowi pre-

wencji oraz policjanci operacyjni cieszyńskiego garnizonu. Ciężka 
praca przyniosła szybki efekt. W nocy drugiego dnia Świąt Bożego 
Narodzenia policjanci z Komisariatu Policji w Skoczowie zauwa-
żyli na ulicy Katowickiej samochód, który opisem przypominał 
skradzioną Skodę. Nie zgadzały się tylko numery rejestracyjne, 
które okazały się kradzione. Na widok mundurowych kierowca 
samochodu podjął próbę ucieczki, ale prawidłowe ustawienie ra-
diowozu dało mu tylko jedną możliwość – wjazd w ślepy zaułek. 
Widząc, że nie ma innej możliwości podjął próbę ucieczki pieszo. 

Funkcjonariusze po krótkim pościgu zatrzymali go i obezwład-
nili. 28-latek został przewieziony do policyjnego aresztu. Mundu-
rowi zabezpieczyli odzyskany pojazd. W związku z podejrzeniem, 
że mógł kierować pod wpływem narkotyków, została pobrana od 
niego krew do badań.

Dwa dni później dzięki skrupulatnej pracy śledczych, zgro-
madzone w sprawie materiały doprowadziły do znalezienia dru-
giego sprawcy. Szybka reakcja i dobre rozpoznanie rejonu przez 
dzielnicowych z Ustronia, sierżanta sztabowego Marcina Gerata 

i aspiranta Roberta Kosowskiego sprawiły, że 24-latek, pomimo 
próby ucieczki przez płot i inne przeszkody, finalnie musiał uznać 
wyższość policjantów. Mężczyzna, tak jak jego wspólnik, został 
zatrzymany w policyjnym areszcie.

Zebrany w tej sprawie obszerny materiał dowodowy, pozwolił 
na przedstawienie 28-latkowi prokuratorskich zarzutów: rozboju 
z użyciem niebezpiecznego narzędzia, kradzieży i niezatrzymania 
się do kontroli drogowej. Drugi zatrzymany w sprawie 24-latek 
usłyszał zarzut rozboju z użyciem niebezpiecznego narzędzia. Za 
te przestępstwa grozi do 20 lat więzienia.

Co istotne, 28-latek odpowie jako recydywista. W przeszłości 
był już karany za tego rodzaju przestępstwa i odsiadywał wyroki 
za przestępstwa przeciwko życiu, zdrowiu i mieniu. Na wniosek 
policjantów i prokuratury, a na mocy decyzji cieszyńskiego sądu, 
obaj zostali już tymczasowo aresztowani.   Śląska Policja Cieszyn
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W dawnym Ustroniu
Z POCZĄTKÓW PARAFII KATOLICKIEJ

Historia parafii ustrońskiej nie jest do tej pory dobrze rozpozna-
na. Poza znikomymi materiałami źródłowymi, istnieje obszerny 
artykuł, który mówi o jej powstaniu. Wydawać by się mogło, 
że podstawą jej istnienia był istniejący od wieków drewniany 
kościółek. Jej funkcjonowanie zapoczątkował jednak sierociniec, 
który powstał tu w 1753 r.

W okresie reformacji i kontrreformacji monarchie, w długofa-
lowej konsekwencji zasady „czyj kraj tego religia”, podjęły się 
próby całkowitego przejęcia rządów nad duszami, wykorzystując 
do tego panujące wyznanie. To dlatego na swoje potrzeby władze 
świeckie chciały także wychowywać swoich poddanych.

Takim przykładem była decyzja  
o miejscu powstania nowego budynku 
sierocińca w Ustroniu, która została pod-
jęta w 1750 roku przez samą cesarzową 
Austrii Marię Teresę (1740-1780), co 
potwierdza fakt, że była to placówka 
państwowa. Za jej prowadzenie odpo-
wiedzialni byli dawni jezuici. Prawdopo-
dobnie do Komisji Religijnej, czuwającej 
w imieniu Habsburgów nad rekatolizacją 
Księstwa Cieszyńskiego, należał nawet 
wybór inspektora zakładu. Instytucję 
utrzymywała z początku kancelaria 
dworska w Wiedniu. W późniejszym 
czasie pieniądze przekazywała Komora 
Cieszyńska. Funkcjonowała głównie 
dzięki dotacjom państwowym. Niere-
gularnie darowizny wpłacały również 
prywatne osoby. Do sierocińca trafiały 
naturalne sieroty, a w większości prote-
stanckie dzieci, posiadające rodziców. Te 
ostatnie, określane, jako źle wychowane 
(male educati) były kierowane do zakła-
du na podstawie wiedeńskich instrukcji 
dotyczących przynależności religijnej 
dzieci z małżeństw mieszanych (ewan-
gelicko-katolickich). Z dokumentów 
wynika, że w ciągu kilkudziesięciu lat 
jego działalności przez mury sierocińca 
przewinęło się stosunkowo niewiele 
osób. Poziom każdej instytucji zależał wówczas od dotacji, a te 
były dla Ustronia dość niskie. Jak pisze Martyna Bak: Ustroński 
sierociniec poza swoją działalnością zmierzającą do utrwalenia 
wśród swoich podopiecznych wiary katolickiej, ofiarowywał im 
również podstawowe wykształcenie oraz uczył różnego rodzaju 
zajęć praktycznych. Spełniał zatem, jeden z najważniejszych 
obowiązków, każdego domu sierot, jakim było wyposażenie wy-
chowanków w takie umiejętności, które pozwalały im następnie 
normalnie funkcjonować w społeczeństwie. Należy również 
zauważyć, że ustroński dom stanowił poniekąd pierwszy zalążek 
szkolnictwa w samej wsi i jej najbliższej okolicy. W związku z 
powyższym, choć smutnym, ale prawdziwym byłoby stwierdzenie, 
że jedynie obecność w zakładzie dawała dzieciom możliwość 
jakiejkolwiek nauki. Ciężka praca, którą wykonywali najmłodsi, 
niczym nie różniła się od obowiązków, od których wówczas nie 
mogli uciekać dzieci okolicznych chłopów. 

W takich warunkach pierwszym proboszczem ustrońskiej pa-
rafii został w 1785 r. Franz Entzendorfer (1754-1789). Urodził 
się w Skoczowie jako trzeci z czterech pozostałych przy życiu 
dzieci skoczowskiego farbiarza Henryka i Ewy Czuher. Rodzina 
wydała wielu zasłużonych dla Kościoła osób. Franciszek był 
młodszym bratem Jerzego Wacława (1741-1781), jezuity, który 
w 1779 r. został mianowany inspektorem Sierocińca w Ustro-
niu. Sam Franciszek także został jezuitą, ale na krótko, bowiem  
w 1773 r. Towarzystwo Jezusowe zostało rozwiązane. Potem był 
księdzem świeckim, a po śmierci brata został w 1781 r. mianowa-

ny inspektorem ustrońskiego domu sierot, zresztą już ostatnim. 
Ks. Enzendorfer miał od 1785 r. jurysdykcję proboszcza, ale 

stosowny dekret otrzymał dopiero w 1786 r. Jego głównym 
zadaniem było zorganizowanie podstaw działalności parafii, 
włącznie z budową nowego kościoła i plebanii. Formalnie było 
to obowiązkiem Funduszu Religijnego, czyli państwa, ale żeby 
sprawę sfinalizowano, musiały wcześniej zapaść decyzje wielu 
cesarskich urzędów. 

Wpływ na powstanie parafii mogła mieć zaistniałą wówczas 
sytuacja religijna. W 1781 r. cesarz Józef II wydał Patent Toleran-
cyjny. Zakończył on okres kontrreformacji w całej monarchii, cze-

go jedną z  konsekwencji była możliwość 
organizowania gmin ewangelickich. Na 
efekty nie trzeba było długo czekać, bo 
już w lipcu 1783 roku protestanci cieszyli 
się zgodą na budowę własnej świątyni  
w Ustroniu. W tym kontekście logiczne 
wydawały się starania o powstanie rów-
nież parafii rzymskokatolickiej.

Kosztorys opracował w 1785 r. mistrz 
budowlany Josef Drachny. Według jego 
obliczeń kościół kosztowałby 2956,8 
florenów, a budynek mieszkalny i szkoła 
1658,52 florenów. Komora Cieszyńska 
zobowiązała się przekazać na ten cel ma-
teriał budowlany warty 504,6 florenów. 
Właścicielka dóbr w Hermanicach Anna 
Gotschalkowski von Gusnar zobowiązała 
się dostarczyć drewno. Co ciekawe do 
powstania inwestycji nie dołożyła ma-
cierzysta parafia w Goleszowie. Ciężar 
budowy spoczywał także na barkach 
miejscowej ludności. Wówczas do parafii 
należały wsie Ustroń i Wisła, gdzie kato-
lików, reprezentowało bardzo nieliczne 
i w większości ubogie chłopstwo. Mieli 
wznosić swoją świątynię w ramach ro-
bocizny, która miała wynosić 684 dni. 

W dniu 16 maja 1788 r katoliccy pod-
dani z Górnego i Dolnego Ustronia, 
Wisły i Hermanic napisali do władz 

Gubernium morawsko-śląskiego pismo, w którym żalili się, że 
muszą zbyt ciężko pracować na rzecz parafii. Do ich obowiązków 
należało m.in. wożenie kamieni, drewna oraz innych materiałów. 
Z powodu wyznaczonej robocizny brakowało im czasu na pracę 
na własnych i pańskich polach. Prosili więc władze cesarskie  
o ulżenie w ich pracach albo inne wsparcie budowy. Zdaje się, że 
to nastąpiło i Fundusz Religijny przekazał na ten cel 300 florenów 
decyzją z 3 września 1788 r.  

Z powodu trudności finansowych do realizacji projektu nowego 
kościoła przystąpiono dopiero po kilku latach od objęcia urzędu 
przez ks. Enzendorfera. Zbudowano go z kaplicy sierocińca oraz 
przylegającego do niej pomieszczenia. Kamień węgielny poło-
żono 2 maja 1788 r., natomiast poświęcenia dokonał cieszyński 
dziekan i komisarz Generalnego Wikariatu ks. Antoni Löhn 23 
listopada 1788 r. 

Oprócz zdolności organizacyjnych Franz Enzendorfer był 
bardzo uczynny i aktywny. Poświęcał się działalności pasterskiej 
i naukowej ze szkodą dla własnego zdrowia. W ciągu kilku lat 
urzędowania często chorował, wspierał go wówczas kooperator 
Franz Hartig. Wylew krwi doprowadził go do szybkiej śmierci. 
Pierwszy ustroński proboszcz zmarł 18 lutego 1789 r. w wieku 
zaledwie 35 lat. Grób kapłana i pomnik zbudowany z piaskowca 
zachował się na starym cmentarzu, nieopodal głównego wejścia; 
w roku 2001 został gruntownie odnowiony.     Mateusz Bielesz

Opracowano na podstawie materiałów otrzymanych od ks. 
Antoniego Sapoty. 

Nagrobek proboszcza Franza Entzendorfera 
na cmentarzu katolickim.      Fot. M. Bielesz
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SERCA PRZEDSZKOLAKÓW 
OTWARTE DLA ZWIERZAKÓW

To nazwa akcji organizowanej od kilku 
lat przez Przedszkole nr 6 w Ustroniu. 
Jej celem jest pomoc bezdomnym zwie-
rzętom, które znalazły się pod opieką 
schronisk. Prowadzona zbiórka spotkała 
się z przychylnością dzieci i rodziców, 
którzy podarowali karmę, akcesoria oraz 
koce dla psów i kotów.  Dary zostały 
przekazane Fundacji dla Zwierząt i Środo-
wiska LEPSZY ŚWIAT w Cieszynie oraz 

Stowarzyszeniu Przyjaciół Zwierząt  AS  
w Ustroniu. Pomoc ta bez wątpienia wes-
prze działalność tych miejsc oraz przy-
czyni się do kształtowania w dzieciach 
poczucia empatii i odpowiedzialności 
za zwierzęta. Serdecznie dziękujemy 
wszystkim darczyńcom za bezinteresowną 
pomoc i wsparcie naszej akcji.  

           Organizatorzy: Sylwia Jaworska 
                              i Dagmara Rejowicz

31 DNI NA RÓWNICY 2023
Zakończyła się kolejna akcja 31 Dni na 

Równicy – popularne przedsięwzięcie, 
wymyślone przez ustrońską biegaczkę, 
trenerkę Annę Kluz jako remedium na 

pandemię. Wyrwała ustroniaków (i nie 
tylko) z chandry i z kanapy, setki ludzi 
poszły, pobiegły, pojechały (rowerem!) 
i na nowo odkryły górę, na którą można 
przecież wjechać samochodem. 

Zasady wyzwania są proste – trzeba 
zdobyć Równicę, ale nie sam szczyt, 
wystarczy dotrzeć do Gościńca pod Rów-
nicą (dawnego schroniska), przed którego 
drzwiami znajduje się tajemnicza skrzyn-
ka, a w niej zeszyt, do którego wpisują się 
uczestnicy. 31 grudnia 2023 roku o godz. 
22 wpisanych było 3.419 wejść. Po wpisie 
do zeszytu należałoby jeszcze dokonać 
wpisu do wirtualnej tabelki na stronie 
akcji na Facebooku, ale nie wszyscy to 
robią, dlatego w internetowych statysty-
kach widnieje liczba 2.420 wejść. 

W akcji 31 Dni na Równicy bierze 
udział bardzo dużo ustroniaków i miesz-
kańców okolicznych miejscowości w każ-
dym wieku. Wychodzą całe rodziny nawet 
z dość małymi dziećmi, grupy przyjaciół, 
członkowie klubów, grup, stowarzyszeń. 
Wielu ludziom towarzyszą psy. Grudnio-
we wchodzenie na Równicę odbywa się 
czasem w bardzo trudnych warunkach, 
ale nie brakuje takich, którzy wchodzą 
codziennie. Podsumowaniem imprezy bę-
dzie wspólne wejście na Równicę 7 stycz-
nia. Spotkanie przy Gościńcu na Równicę 
rozpocznie się o godz. 15. Wejście 20 
zł za kiełbasę, chleb i ogień. Ogórki we 
własnym zakresie. Dla najwytrwalszych 
będą nagrody.                 Monika Niemiec

W siostrzanej, odbywającej się w marcu akcji – 31 dni na Czantorii tradycyjnie uczestniczą 
uczniowie utrońskich szkół, ale w grudniu na Równicę rzadko wychodzą dzieci z naszych 
placówek oświatowych, bo w tym miesiącu są inne sprawy na głowie, a i warunki trudniejsze. 
Tym bardziej na uznanie zasługują piechurzy z Przedszkola nr 4 w Hermanicach – Czwórkowe 
Wędrowniczki, którzy 10 grudnia razem z opiekunami wpisali się do zeszytu.  
            Fot. Przedszkole nr 4

W ostatni dzień akcji, czyli w sylwestra 2023 
jedną z ostatnich grup, które wpisały się do 
zeszytu byli mieszkańcy Brennej – rodzina  
i przyjaciele Joanny Małysz, która na co 
dzień pracuje w ustrońskim MOPS-ie.  
                                             Fot. M. Niemiec
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Podczas ostatnich wyborów podzię-
kowano za oddaną i aktywną pracę dłu-
goletniemu i zasłużonemu prezesowi 
Międzyszkolnego Klubu Sportowego 
Ustroń Leszkowi Szczypce, a jego funkcję 
objęła Magdalena Kubala – nauczycielka 
wychowania fizycznego w Szkole Podsta-
wowej nr 5, trenerka, twórczyni sukcesów 
ustrońskich skoczków o tyczce. Wicepre-
zesami zostali: Alina Kędzierska i Piotr 
Bejnar, skarbnikiem Arkadiusz Czapek, 
sekretarzem Jerzy Dajka, członkami Za-
rządu: Małgorzata Szcześniewska-Gawlas 
i Jarosław Cholewa. MKS Ustroń piłką 
ręczną i skokami o tyczce stoi, a więc 
w zarządzie znalazły się osoby związane 
z obydwoma dyscyplinami.

– Nie ma zgrzytów, jesteśmy zgrani 
i świetnie się nam pracuje – mówi prezes 
Kubala. – Wszystko obgadujemy na bie-
żąco, rozliczenia są klarowne i nie wy-
stępują żadne konflikty. Nie myśleliśmy 
o tym, żeby stworzyć dwa kluby, jeden 
do lekkiej, drugi do ręcznej. Wspólnie 
realizujemy projekty, piszemy wnioski 
o dotacje i dobrze nam idzie. 

Prezeska jest najbardziej dumna z suk-
cesów sportowych swoich podopiecznych 
i podkreśla, że w 2023 roku sekcja skoku 
o tyczce wzięła udział w kilkunastu du-
żych imprezach sportowych praktycznie 
w całej Polsce. 

– Prowadzę dwie grupy młodszą i star-
szą, w sumie ok. 30 zawodników, co 
w przypadku lekkiej atletyki, jest dużą 
liczbą, ale chętnym nie odmawiam, 
zwłaszcza że dotacja zależy od liczby 
trenujących osób. To świetne dzieci 
i młodzież, które już mogą występować 
w Mistrzostwach Polski. Są chętni do 
pracy, prowadzę ich od początku i myślę, 
że mogą dużo zdziałać. W starszej grupie 
są zawodnicy, którzy już zaliczają się 

SPRZĘT DZIĘKI WYNIKOM

do krajowej czołówki, a są to: Weronika 
Chrapek, Franciszek Chrapek i Patryk 
Polok. Jednym z naszych najważniejszych 
ubiegłorocznych osiągnięć jest to, że 
pierwszy raz w historii w Mistrzostwach 
Śląska U-14 i U-12 zajęliśmy w klasy-
fikacji klubów 3 miejsce, rywalizując 
z drużynami z całego województwa. 

Magdalena Kubala jest wdzięczna za 
dotację Miastu Ustroń z burmistrzem 
Przemysławem Korczem oraz wicebur-
mistrzowi Łukaszowi Sitkowi za wsparcie 
z funduszy Miejskiego Programu Pro-
filaktyki Alkoholowej, dzięki którym 
odbył się letni obóz sportowy w Szczyrku, 
a także firmie DrewnoStyl i restauracjom: 
Gazdówka oraz DolceVita. Po raz pierw-
szy klub miał także możliwość otrzymać 
wsparcie zewnętrzne. 

– Kiedy tylko pojawiła się możliwość 
aplikowaliśmy i zostaliśmy zakwalifi-
kowani do rządowego Programu Klub. 
Skorzystaliśmy także z programu Mi-
nisterstwa Sportu i Polskiego Związku 
Lekkiej Atletyki pod nazwą Lekkoatletyka 
dla Każdego, co dało nam, jako jednemu 
z 10 ośrodków w kraju, dofinansowanie 
do kosztów prowadzenia zajęć, udział 
w zawodach, przejazdy i częściowo po-
krycie kosztów noclegów, stroje sportowe, 
nagrody rzeczowe, spotkania z olimpij-
czykami. Dostaliśmy też sprzęt sportowy 
za 40 tys. złotych. Mamy teraz 30 tyczek 
i to jest dla mnie wielkie szczęście. Chyba 
po raz pierwszy odkąd prowadzę treningi, 
nie boję się, że ich zabraknie. Moi zawod-
nicy sprzętowo mają zapewnioną ścieżkę 
rozwoju i myślę, że to też przyniesie 
efekty. Wyróżniono nas dzięki wynikom. 

Jedno, co spędza jeszcze sen z powiek 
prezes Kubali, jest boisko szkolne.  

– O ile moi zawodnicy zyskali już wa-
runki do treningów, a dzięki programowi 

„Lekkoatletyka dla Każdego” mamy 
tyczek pod dostatkiem, to gorzej jest 
z lekcjami wychowania fizycznego. Bar-
dzo byśmy chcieli, żeby wreszcie zakoń-
czyły się prace w Lipowcu i żeby teren 
zaczął przypominać boisko. Wciąż jest 
to plac budowy i uczniowie nie mają 
gdzie ćwiczyć. Liczymy, że na wiosnę 
będziemy mogli już normalnie korzystać 
z boiska.                       Monika Niemiec

Najważniejsze osiągnięcia zawodni-
ków MKS Ustroń w roku 2023: 

LUTY – Weronika Chrapek zajmuje 
6.m. w Halowych Mistrzostwach Polski  
w Rzeszowie i 12.m. w Ogólnopolskiej 
Olimpiadzie Młodzieży w Chorzowie.

MARZEC – Halowe Mistrzostwa Polski 
w Mazańcowicach – U-14: 2.m. Tomasz 
Brasset, 7.m. Wiktoria Roman; U-12 
dziewczyny: 2.m. Maja Pasterny, 3.m. 
Klaudia Dworak, 4.m. Natalia Tomaszko, 
5.m. Martyna Lipka, U-12 chłopcy: 1.m. 
Antoni Chrapek, 2.m. Artur Chrapek, 
3.m. Andrzej Ondrzejek, 4.m. Franci-
szek Malinowski.

MAJ – Organizacja 36. Międzynaro-
dowych Mistrzostw Ustronia w skoku 
o tyczce o Puchar Burmistrza Miasta 
z udziałem 30 zawodników z Polski, Czech 
i Słowacji. Zawody odbyły się na boisku 
Szkoły Podstawowej nr 5 w Lipowcu przy 
wsparciu rodziców zawodników, uczniów, 
dyrekcji oraz Miasta Ustroń. 

WRZESIEŃ – Mistrzostwa Polski U-16 
w Słubicach – 10.m. Franciszek Chrapek, 
14.m. Patryk Polok; Międzywojewódzkie 
Mistrzostwa Młodzików U-16 w Opolu – 
1.m. Franciszek Chrapek, 2.m. Patryk 
Polok, Mistrzostwa Śląska U-12 w Rudzie 
Śląskiej – dziewczyny – 1.m. Maja Paster-
ny, 2.m. Klaudia Dworak, 3.m Natalia 
Tomaszko; chłopcy – 1.m. Franciszek 
Malinowski, 2.m. Artur Chrapek, 3.m. 
Andrzej Ondrzejek, 4.m. Jan Zając, 5. 
Alan Nowak; U-14 chłopcy – 2.m. Paweł 
Tomaszko, U-14 dziewczyny – 8.m. Wik-
toria Roman.

LISTOPAD – Ogólnopolskich Finał Pro-
gramu „Lekkoatletyka dla Każdego” 
w Spale z udziałem 800 zawodników 
z całego kraju – 2.m i 3.m. open Klau-
dia Dworak, 3.m. Maja Pasterny, U-12 
chłopcy – 1.m. Artur Chrapek, 4.m. 
Franek Malinowski. Wyniki ustroniaków 
przyczyniły się do zdobycia 1.m. i pucharu 
dla województwa śląskiego. 

W ubiegłym roku tyczkarze z MKS Ustroń zdobyli 9 medali Mistrzostw Śląska, 7 medali 
Halowych Mistrzostw Śląska, 2 medale Międzywojewódzkich Mistrzostw Młodzików 
U-16 i 3 kwalifikacje na Mistrzostwa Polski U-16 i U-18. To był dobry rok, o czym 
opowiada prezes MKS-u Magdalena Kubala. 

Przyszłość ustrońskiej tyczki.                                                                      Fot. MKS Ustroń

Znakomity występ ustrońskich tyczkarzy 
w Spale. Na zdjęciu z trenerką Magdaleną 
Kubalą.                               Fot. MKS Ustroń
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KOMANDOR – Cieszyn, ul. 
Stawowa 27 – szafy, gardero-
by, zabudowy wnęk z drzwia-
mi przesuwanymi i nie tylko... 
Zamów bezpłatny pomiar. 
RATY 0%. 728-340-518, (33) 
854-22-57. www.komandor.pl

Bagażówka – przeprowadzki 
+ ekipa. Usługi transportowe. 
601-478-108.

Spawanie plastików. Ustroń, 
ul. Obrzeżna. 501-444-534.

Usługi stolarskie, renowacja 
mebli, meble z drewna do 
wnętrz, altanki, wiaty, domki 
narzędziowe, meble ogrodo-
we, domki dla dzieci, place 
zabaw i inne. www.swiat-
zdrewna.pl 513-263-338.

Szukam dwóch osób (męż-
czyzn) do wykonania pra-
cy obejmującej załadowanie 
materiałów budowlanych do 
kontenera, wywóz obornika/
kompostu. Zainteresowanych 
proszę o kontakt pod nume-
rem: 604 619 818.

CO NAS CZEKACO NAS CZEKA
www.ustron.pl

BUDŻETOWA SESJA
Tak jak w latach ubiegłych podczas grudniowej sesji radnym 

przedstawiono uchwały z propozycją Wieloletniej Prognozy Finan-
sowej oraz Budżetu Miasta na następny rok. Na wstępie burmistrz 
Ireneusz Szarzec zgłosił autopoprawkę dotyczącą upoważnienia 
burmistrza przez radę do zobowiązań na zadania wieloletnie nie-
zbędne do funkcjonowania miasta. Dotyczy to np. opłat za energię 
elektryczną, ubezpieczenia, różnego rodzaju media itp. Regionalna 
Izba Obrachunkowa stanęła na stanowisku, że powinna być podana 
konkretna kwota, a nie wskaźnik wynikający z Wieloletniej Prognozy 
Finansowej, który znalazł się w projekcie budżetu Ustronia. (,,,) 
Życzenia świąteczne na nadchodzący rok złożyła radna powiatowa 
Anna Suchanek. Poseł PO Czesław Gluza również życzył wszyst-
kiego najlepszego, po czym stwierdził, że słuchał z satysfakcją 
wystąpienia burmistrza dotyczącego budżetu.

WICHURA W ŚWIĘTA
W tegoroczne święta Bożego Narodzenia silny wiatr wyrządził 

wiele szkód, doprowadzał do przerw w dostawie prądu, generalnie 
był bardzo uciążliwy. Jak dowiedzieliśmy się w Państwowej Straży 
Pożarnej w Cieszynie strażacy w naszym powiecie interweniowali 
111 razy w tym 34 razy w Ustroniu, 22 razy w Wiśle, 17 w Gole-
szowie, 12 w Cieszynie, 9 w Skoczowie i 8 w Istebnej. Wszystkie te 
interwencje dotyczyły usuwania skutków wichury.

JUBILEUSZ KSIĄŻNICY W CISOWNICY
Sąsiadująca z Ustroniem społeczność cisownicka znana jest  

z wielu wartościowych inicjatyw, nie należy się zatem dziwić, że 
mimo chłodu i deszczowej aury w sobotę, 9 listopada zainteresowani 
jubileuszem 10-lecia Małej Książnicy Cisownickiej tłumnie przybyli 
do sali parafialnej kościoła Ewangelickiego. Jest bowiem w tej 
wiosce wielu aktywnych działaczy, popularyzujących dziedzictwo  
i umacniających tożsamość kulturową tej wioski, ale jest też liczna 
grupa osób popierających te działania i biorących udział w orga-
nizowanych tam uroczystościach.                                                (ls)

10 lat temu - 2.01.2014 r.

OGŁOSZENIA DROBNE tylko 0,60 zł za słowo + VAT

1/2024/3/R

OGŁOSZENIA DROBNE

1/2024/4/R

To ma być ładne zdjęcie!                                         Fot. M. Niemiec

2.12-29.02 Wystawa prac Zbigniewa Niemca, Muzeum Ustrońskie
6.12-31.01 Wystawa malarstwa Janusza Szpyta i Magdaleny 
   Szpyt, Galeria Rynek
6.01 16.30 Koncert kolęd "Niech zabrzmi kolęda", Kościół św. 
   Klemensa
6.01 18.00 Koncert kolęd, Kościół ap. Jakuba Starszego
7.01 15.00 32 Dzień na Równicy - zakończenie, Gościniec Równica
7.01 17.00  Koncert kolęd w wykonaniu młodzieżowej grupy  
   Kaleb, Kościół św. Klemensa
7.01 18.00 Noworoczna wiedeńska gala operetki z lampką szam- 
   pana, MDK Prażakówka
8.01 18.00 Dyżur dla mieszkańców Polany, OSP Polana
9.01 17.00 Spotkanie Klubu Zdrowia, Biblioteka Miejska
11.01 17.00 Uroczysta Sesja Rady Miasta, MDK Prażakówka
12.01 16.30 Koncert świąteczny uczniów TKA, MDK Prażakówka
15.01 15.00 Koncert kolęd i pastorałek "Narodził się Boży Syn" 
   EL Czantoria, Kościół Zawodzie
20.01 9.00 Siatkarski Turniej Dzielnic w Ustroniu, Szkoła Pod- 
   stawowa nr 2
28.01  32. Finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy

OGŁOSZENIA DROBNE tylko 0,60 zł za słowo + VAT

DYŻURY APTEKDYŻURY APTEK
 Dyżur sobota: 8.00-20.00, niedziela: 9.00-18.00 

APTEKA czynna 24 h znajduje się w Cieszynie na ul. Bobreckiej
27 (obok Kauflandu) „PRIMA”, tel. 33 858-27-65.

Apteki dyżurujące w niedziele i święta: 
6.1 Cent. Leków MAX ul. Daszyńskiego 1    33 856-11-93
7.1 Centrum     ul. Daszyńskiego 8    33 854-57-76
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50 zł 50 zł 50 zł 50 z ł
POZIOMO: 1) dla kota na dnie kuwety, 8) miasto pod Czan-
torią, 9) teren ćwiczeń wojskowych, 10) chroniona roślina 
górska, 12) czasem ma wielkie oczy, 14) pisemne opraco-
wanie zagadnienia, 15) drzewo liściaste, 16) taniec ludowy,  
19) do pstrykania fotek, 22) imię żeńskie, 23) zegarek sędziego 
sportowego, 24) pospolity zając.
PIONOWO: 2) zaleta, 3) bydło na łące, 4) na kurze jaja łasa, 
5) amerykańskie województwo, 6) czas wyboru papieża,  
7) adnotacja w księdze pamiątkowej, 11) rodzaj ustroju pań-
stwowego, 13) duże kłopoty, 17) indyjska złotówka, 18) pań-
stwo, 20) z niej benzyna, 21) męska klatka piersiowa.

Rozwiązanie (hasło) powstanie po odczytaniu liter z pól ozna-
czonych liczbami w dolnym rogu. Na rozwiązania oczekujemy 
do 12 stycznia.

Rozwiązanie Krzyżówki 49

GRUDNIOWE ZADYMKI

K R Z Y Ż Ó W K AK R Z Y Ż Ó W K A

* Wysyłając rozwiązanie krzyżówki zgadzasz się na przetwarzanie twoich danych osobowych na potrzeby konkursu. 
Twoje dane będą przetwarzane tylko przez czas trwania konkursu. Administratorem twoich danych jest Gazeta 
Ustrońska z siedzibą w Ustroniu, ul. Rynek 4. Masz prawo do uzyskania dostępu do swoich danych, sprostowania, 
usunięcia, ograniczenia przetwarzania, wniesienia sprzeciwu wobec przetwarzania danych, przenoszenia danych, 
wniesienia skargi do organu nadzorczego. Więcej informacji możesz uzyskać w redakcji Gazety Ustrońskiej.
 

Nagrodę w wysokości 50 zł i kosmetyki ufundowane przez Uzdrowisko 
Ustroń otrzymuje:* Elżbieta Przybylska z Ustronia, ul. Źródlana. 
Zwycięzcę zapraszamy po nagrody do naszej redakcji. 

Nie taki dawny Ustroń 2017 r.                                   Fot. W. Suchta

1/2024/2/O

 Mat w dwóch posunięciach.                            W. Suchta           

Rozwiązanie poprzedniej zagadki 
z GU nr 50: He4

KĄCIK SZACHOWYKĄCIK SZACHOWY
1/2024/2/R
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XXXIX Puchar Polski Kyokushin odbył się 16 grudnia w Katowicach z udziałem 380 za-
wodników, reprezentujących 80 klubów sportowych z całej Polski. Bardzo dobrze spisał 
się ustroniak, zawodnik Cieszyńskiego Klubu Karate Kyokushin  Adam Malina zdobywając 
brązowy medal w kategorii młodzików do 40 kg. Po wygranych dwóch pojedynkach,  
w ćwierćfinale zaraz na początku starcia złamał rękę i chociaż dzielnie walczył do końca 
to jednak nie był w stanie wykazać już swojej przewagi nad rywalem i uległ mu przez 
decyzję sędziów. Kontuzja, którą odniósł uniemożliwiła mu więc rywalizację, chociaż 
miał realne szanse by sięgnąć po najwyższe trofeum. 

Barbarian Race znowu najlepszym biegiem 
przeszkodowym w Polsce! Okolicznościową 
statuetkę odebrał jego pomysłodawca Grze-
gorz Szczechla. Na profilu fesjbukowym po-
pularnego „Barbariana” napisał: Moja pasja do 
OCR to jedynie fundament tego zwycięstwa. 
Bez Was by się nie udało. Ta nagroda jest dla 
każdego, kto robi to co kocha i oddaje temu 
100% siebie. Dziękuję ekipie Barbariana  
i wszystkim, którzy oddali na nas swój głos.

UDANY ROK
Rok 2023 był dla Klubu Tenisowego Kuba-

la Ustroń bardzo udany, a jego reprezentanci 
odnieśli wiele sukcesów. Marta Leśniak zdo-
była srebrny medal Narodowych Mistrzostw 
Polski Kobiet, Paweł Ciaś został Mistrzem 
Polski Mężczyzn w singlu i zdobył brązowy 
medal w grze podwójnej. Wojciech Marek 
został Mistrzem Polski Mężczyzn w grze 
podwójnej. Sara Husar zwyciężyła w Ogól-
nopolskiej Olimpiadzie Młodzieży, która de 
facto jest Mistrzostwami Polski Kadetów.  
W rozgrywkach LOTTO Super LIGI KT Ku-
bala Ustroń sezon zasadniczy zakończył na 
2. miejscu, dzięki czemu drugi sezon z rzędu 
zakwalifikował się do turnieju finałowego, 
w którym zajął 4. miejsce. W konkursie 
Klub Roku PRO organizowanym przez 
Polski Związek Tenisowy ustroński klub 
zajął 9. miejsce w kraju, co jest niezwykłym 
osiągnięciem, biorąc pod uwagę, że Ustroń 
jest zaledwie 16-tys. miastem, a tutejszy 
stosunkowo młody klub jest w krajowej 
czołówce, nie ustępując zasłużonym klubom 
z wielkich miast. Zarząd KT Kubala Ustroń 
dziękuje zawodnikom, sponsorom i partne-
rom: Miasto Ustroń, Kubala, sklep.technica.
pl, Mokate, TTpack Packaging Solutions, 
Czantoria Kolej Linowa, Mirola – techniki 
osłonowe, Kolejarz Resort & SPA, InterBe-
skidy – Szybcy i Światłowodowi, Bethlehem 
Piekarnia-Cukiernia, Pacific Polska.      (mn)Sara Husar – Mistrzyni Polski Kadetów. 


